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Рассмотрено влияние композиций на основе полифторированного спирта, иммобилизованного на 

монтмориллонитовой глине, и политетрафторэтилена Флуралит на износостойкость наполненного 

ими полиуретанового эластомера. Установлено, что введение указанных фторированных модифика-

торов приводит к реорганизации аморфной структуры полимерной матрицы, способствуя повыше-

нию износостойкости. Разработанные фторсодержащие полимерные композиционные материалы могут 

представлять интерес в качестве покрытий различного назначения, а также в качестве элементов ман-

жетных уплотнений.  
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Abstract 

The influence of compositions based on polyfluorinated alcohol immobilized on montmorillonite clay 

and polytetrafluoroethylene Fluralite on the wear resistance of the polyurethane elastomer filled with them is 

considered. It was found that the introduction of these fluorinated modifiers leads to the reorganization of the 

amorphous structure of the polymer matrix, contributing to increased wear resistance. The developed fluo-

rine-containing polymer composite materials may be of interest as coatings for various purposes, as well as 

elements of lip seals. 

 

Keywords: polyurethane, polyfluorinated alcohols, polytetrafluoroethylene, montmorillonite, wear re-

sistance, composite material, supramolecular structure.  
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